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Věťsina lid́ı, kteř́ı znaj́ı Kolovrátek, jej

maj́ı spojený hlavně s Kudlačenou a letńım

kośıćım táborem. Za činnost́ı Kolovrátku

se toho ovšem schovává mnohem v́ıce.

Nejdř́ıve je třeba vše naplánovat, proto

letošńı rok začal valnou hromadou, která

se letos odehrála netradičně v Praze. Do-

mluvila se na ńı mimo jiné arboristická

v́ıkendovka, která proběhla během pro-

dlouženého velikonočńıho v́ıkendu. Vedle

ošetřováńı strom̊u, o kterých ṕı̌se ve svém

článku Dominik, jsme se dostali také k ple-

teńı velikonočńıch pomlázek, broděńı se ve

sněhu, ale hlavně ke slavnostńımu výkopu

jámy pro novou kadibudku.

Po skončeńı v́ıkendovky by se mohlo

zdát, že jsme měli na několik měśıc̊u

pauzu. Nebylo tomu tak, nebot’ vedle po-

zvolné př́ıpravy tábora zabralo nějaký čas

paṕırováńı dotace, která se na přelomu

srpna a zář́ı přeměnila na nové tee-pee.

Zároveň jsme převáželi výstavu
”
Karpatská

setkáńı“ od Jiř́ıho
”
Bobra“ Procházky. Ta

začala minulý rok slavnostńı vernisáž́ı na

Botanickém ústavu AV ČR v Brně a letos

pokračovala vystaveńım na Správě CHKO

Beskydy a následně v Městské knihovně ve

Frenštátě pod Radhoštěm.

Hlavńım hřebem prázdnin byl tradičńı

tábor, který, jak ve svém článku ṕı̌se

Tereza, se
”
proměnil téměř v reality

show, kdy jsme očekávali kdo daľśı one-

mocńı anǵınou“. Nakonec jsme d́ıky velké

obětavosti kosič̊u a hrabač̊u zdárně dokosili

a rok tak mohl běžet dál a to i s Bobrovou

výstavou, která po táboře strávila v́ıce jak

měśıc v muzeu ve Valašském Meziř́ıč́ı.

Výstava dále putovala na Dokosnou,

kde byla slavnostně ukončena. A právě

Dokosná, která proběhla během posledńıho

zářijového v́ıkendu, jenž byl prodloužen

d́ıky svátku, se stala pomyslnou tečkou za

letošńım rokem. O této velice pestré akci,

kdy jsme mimo jiné dodělali kadibudku,

jej́ı̌z slavnostńı výkop proběhl na jaře, se

ṕı̌se v článćıch z pohledu účastnice a orga-

nizátora.

Za vydařený kolovrátkový rok všem

děkuje

radim
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Pražské válení
V počátćıch Kolovrátku bývaly valné hromady sṕı̌se okrajovou záležitost́ı. Odehrávaly
se obvykle v srpnu, kdy jsme během Dokosné vyčlenili jeden den na debatu o tom, jaký
byl daný rok a jak ten následuj́ıćı bude ještě lepš́ı. S přibývaj́ıćımi léty, kdy ubývalo
těch, kteř́ı si mohli už́ıvat luxusu prázdnin, jsme Dokosnou přesunuli na jeden v́ıkend
v zář́ı. Kv̊uli tomu už nezbývalo času na valnou a tak se tato akce postupně přesunula
na obdob́ı kolem silvestra, až se nakonec začala odehrávat během ledna.

Mohlo by se tak zdát, že se valná stala pouze povinnost́ı. Opak je však pravdou.
Dı́ky tomu, že setkáńı na valné zabere samostatný v́ıkend, zbývá dostatek času na
věci okolo. Po minuloročńım konáńı v Doleǰśıch Kunčićıch u Honzy a Mı́̌si jsme letos
zamı́̌rili do Prahy, a to konkrétně do karĺınské čajovny Dharmasala, která nám poskytla
dostatek prostoru a možnost́ı k váleńı. Hlavńı pov́ıdáńı o tom, co proběhlo a proběhne,
se událo v sobotu, kdy oběd sestávaj́ıćı ze sushi svým zp̊usobem předv́ıdal významný
bod letošńıho tábora. Večer pak vyplnila návštěva sauny, která se už pomalu stává ve
spojeńı s valnou tradićı. Nedělńı ráno uběhlo tak rychle, že na prohĺıdku lokality na
Brańıku, o kterou se stará Jeff, zbyla už jen chv́ıle. Mě už pak čekal jen úprk na vlak a
těšeńı se na to, co přinese tento rok.

radim

Potulné sadaření na Bečvě
Horńı Bečva je kouzelné mı́sto a to nejen d́ıky tomu, co tam každoročně vytvoř́ı bron-
tosauři a brontosaurky, ale i d́ıky ovocným stromům, které se tam nacházej́ı.

Na konci března jsme se sešli, abychom těmto stromům pomohli a podpořili je v jejich
životě. Akce to byla úžasná. Mám rád tu energii, která srš́ı z lid́ı se zájem pro věc. Během
velikonočńı v́ıkendovky se nám tak podařilo ošetřit předevš́ım mladé švestky. Většina
vás si na vlastńı k̊uži vyzkoušela, jak prořezávat ovocné stromy a zjistila, že to neńı nic
těžkého. Kromě toho všeho se mi povedlo ještě ošetřit velkou hrušeň, třešeň, jabloň a
staré slivoně.

V létě se mi pak dokonce podařilo dorazit na senobrańı, a tak se mi naskytla
př́ıležitost zhodnotit, jak se nám celá akce povedla z pohledu stromů. Ačkoliv většina
ze zúčastněných ořezávala stromy poprvé v životě, vše se vydařilo! Drobné ranky už
se zač́ınaly pomalu hojit. Př́ır̊ustky nového dřeva byly optimálńı, jak na mladš́ıch sli-
vońıch, tak i na starých stromech. Zcela překvapivá byla reakce u stoletých durancíı,
které na řez zareagovaly nadmı́ru dobře. Takže žádné káceńı se snad konat nebude (jak
s oblibou navrhovala nejstarš́ı generace) a stromy budou moct ž́ıt ještě mnoho daľśıch
desetilet́ı. Věř́ım, že alespoň někteř́ı nebo některé z vás sadařeńı zaujalo a třeba jste vy-
lezli i na nějakou daľśı jabloň, hrušeň či švestku. A když ne s pilkou v ruce, tak alespoň
s koš́ıkem. Krásné chv́ıle potulného sadařeńı přeje

Dominik
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Beskydské řemeslné senobraní
Letošńı tábor jsem měla na starosti vařeńı, takže mı́sto toho, abych řešila, zda do
batohu nacpu hoĺınky nebo všechno kudlačenské bláto, mravence a jinovatku přežiju
v sandálech, jsem si kladla úplně jiné otázky. Je padesát kilo brambor na celý tábor
moc málo, tak akorát, nebo extrémně hodně? Na tohle byla moje kuchařská intuice
krátká. Součty v tabulce, do které jsem se snažila rozepsat suroviny, vycházely dost
neuvěřitelně.

Ač byl mým hlavńım př́ıspěvkem k programu skoro celotáborový workshop krájeńı a
loupáńı zeleniny a ranńı Kudlačenu jsem viděla jen na Petrových časosběrných vidéıch,
tábor byl fajn. Když tento text ṕı̌su, je už podzim a vzpomı́nky na tábor už jsou
zastrkané v r̊uzných koutech paměti. Tamhle vykukuje pleteńı ošatek u ohně v týṕı.
Tady zase synchronizované tleskáńı v šesti lidech na workshopu intuitivńı pedagogiky.
Při pr̊uchodu kolem obchodu s japonskými potravinami si vzpomenu na Petrovo sushi a
předevš́ım na to, že Japonci prý přej́ı dobrou chut’ ne ostatńım, ale sami sobě. Bobř́ıkova
výstava fotek. Filozofické rozhovory při hrabáńı. Koupáńı v přehradě. Pečeńı pizzy
v chlebové peci a následný útěk před pr̊utrž́ı mračen. . .

V historii tábor̊u, kterou asi podrobně nikdo nevede, si ten letošńı dělá ambice hned
na několik prvenstv́ı a unikát̊u. Kromě možná největš́ıho počtu účastńık̊u v̊ubec měl
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nepochybně největš́ı počet účastńık̊u s anǵınou. Trochu to vypadalo jako nějaká reality
show, ve které se každý den muśıme rozloučit s nejméně odolnými jedinci. Během pár
dńı se z veletábora stal komorńı tábor. Naštěst́ı přijelo dost vysoce efektivńıch sekáč̊u
a práce na louce se stihla, včetně demolice dřevěného chodńıčku kolem vachty.

Daľśı rekord, který tento tábor překonal, a to hned několikanásobně, byl počet dět́ı.
Přijelo jich dvanáct. Školka ale vydržela fungovat jen několik dńı, po anǵınové epidemii
zbyly tři.

Jeden d̊uležitý
”
účastńık“ tábora ale letos chyběl – byl to prvńı tábor bez dědečka.

Kdo ho pamatujete, v́ıte o co jsme přǐsli.
Posledńı historický mezńık, který mě napadá, ale který si pořádně užijeme až př́ı̌st́ı

rok, je ten, že tento tábor byl posledńı se starým týṕı. Na p̊udě už čeká nové. A vlastně
ještě jeden: na Kudlačeně se objevily rosnatky. I když kdo v́ı, zda to má na svědomı́
matka př́ıroda nebo botanici z CHKO.

Tereza

Dokosná očami účastničky
Mesiačik bol len dva dni po splne, ked’ mi osvetl’oval cestu k d’aľsiemu pŕıjemnému
v́ıkendu na Kudlačenke. Ked’ som došla ku lúčnej bludičke - okienku chalúpke Křivonož-
kovcov, zahliadla som debatujúcich fyzikov. Áno, som na správnom mieste. Jedlo bolo
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aj tentokrát úplne vynikajúce, pre mňa bolo menej tradičné, lebo vyšlo spod mužských
rúk - popri ňom som sa dozvedela, prečo sa môžu stat’ spojené obvody strašidelné. Ďaľśı
účastńıci postupne prichádzali ešte v hlbokej noci, alebo na nasledujúci deň doobeda.

Kudlačenka sa rozlúčila s vy-
rastenou trávičkou a tešila sa
na nový účes. Počasie nám bolo
naklonené a práca ǐsla pomerne
l’ahko. Niekde ostávajú stát’ ce-
lulózni vojaci (takzvańı muzikanti),
ale to sa zač́ınajúcim kosičom (ako
napŕıklad mne) stáva. Najmladš́ı
účastńık mal necelý rok a jeho ocko
bol novopečený doktor Biológie.
Aby nebolo dôvodov na oslavu
málo, dozvedela som sa o nastáva-
júcej svadbe. Budúci novomanželia
dostali nádherný romantický darček
hodný povesenia nad manželskú po-
stel’ - hmyz v pomerne int́ımnej
poźıcii tvaru srdiečka.

Aby sme my ostatńı nemu-
seli žiarlit’, konala sa

”
aukcia“ diel

z Karpatských setkáńı – rovno aj
s Bobriou autogramiádou. Počas
tejto v́ıkendovky bola konečne sprá-
vna konštelácia hviezd k zrode-
niu kadibudky. Za zvuku klepa-
nia kôs a doṕlňania energie teplým
čajom a polmesiačikmi jab́lčok pred
nami rástol trón pre každý zadok.
Schválený plán na knihovńıčku bol
doṕlňaný návrhmi na LCD telev́ızor
a free wifi. Avšak už aj bez toho by mohlo byt’ náročné návštevńıka presvedčit’, aby
ponúkol miesto d’aľsiemu. . .

Popri Jeffryho dispečerovania nádob́ı, som so Zuzkou a Petrom vyrábala štrúdle
(vel’ká vd’aka patŕı strúhačom jab́lk). Žial’ spôsob ako ich správne zabalit’, sa ako tak
našiel až po dvoch tretinách. Preto prvé tri štrúdle a jednu jablčnú t’avu bolo potreba
jest’ opatrneǰsie, ale mysĺım, že chutné boli napriek tomu. . .

Ďaľśı rok, priniesol d’aľsiu pŕıjemnú Dokosnú naplnenú úspechmi, krásnou hudbou,
zážitkami a priatel’skou náladou. Mysĺım, že orchidey a rosnatky si vybrali skvelé miesto
pre život.

Zuzana
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Dokosná očima organizátora
Po hektickém táboře, který navždy v mé paměti z̊ustane, jako

”
ten, kdy všichni one-

mocněli“, se bĺıžila Dokosná. Tak jako vždycky jsem začal pár týdn̊u před akćı odhado-
vat počet účastńık̊u, a jakmile to bylo možné, přidal ještě sledováńı předpovědi počaśı.
Nebot’ toto bývaj́ı dva kritické ukazatele toho, co můžeme na Dokosné čekat. Přestože
lid́ı mělo být méně, než je obvyklé, tak předpověd’ slibovala, že bude hezky. A právě
hezké počaśı bývá ta nejd̊uležitěǰśı pracovńı śıla na louce.

Večer před Dokosnou mě čekalo ještě odvezeńı j́ıdla na chaloupku a naopak odvezeńı
nějakých věćı do Rožnova. Pak už jsem mohl auto odložit a daľśı den jsem se vydal na
Bečvu autobusem. Podařilo se mi dojet jako prvńımu. Odměnou mi byl báječný okamžik
klidu před začátkem v́ıkendovky. Byl to úžasně lenivý okamžik, kdy jsem měl najednou
hromadu volného času, kdy jsem mohl pomalu vybalit nová sluchátka na křovinořezáńı,
naj́ıt jednotlivé křovinořezy a doĺıt jim benźın a vyměnit nože, prohĺıdnout kosy a
mnoho daľśıch drobnost́ı, které se obvykle dělaj́ı ve spěchu.

Pak přǐsel Tom a za ńım se začali postupně trousit daľśı účastńıci. V podobně po-
hodovém a poklidném rytmu prob́ıhal i zbytek večera zakončený zasloužilým spánkem.
V pátek, kdy byl státńı svátek, d́ıky kterému jsme mohli v́ıkendovku natáhnout o jeden
den, jsme ráno zamı́̌rili na louku a dali se do koseńı, křoviňákováńı a hrabáńı. Pozdně
zářijové sluńıčko mělo překvapivou śılu a tak nám umožnilo postupně odložit svršky
a nasb́ırat ještě před zimou nějaké zásoby vitamı́nu D. Práce nám šla tak dobře, že
někdy kolem čtvrté odpoledne jsme měli hotovo. Počaśı bylo dokonce tak motivačńı, že
nalákalo část lid́ı k letošńımu posledńımu koupáńı v přehradě.

Sobotńı vyhĺıdky byly spojené sice s horš́ım počaśım, nicméně v plánu bylo z̊ustat na
chaloupce, tak nás to až tak netrápilo. Jako hlavńı bod sobotńıho programu nás čekala
stavba kadibudky. Tento workshop započal před v́ıce jak rokem zbouráńım té staré,
která nám už pomalu padala na hlavu a hlavně se propadala pod nohama. Během ve-
likonočńı potulně–sadařské se pak vykopala nová jáma a našly se základńı kameny na
novou stavbu. Vedle toho se během r̊uzných akćı hoblovaly trámky a fošny, nebot’ Jǐŕık
rozhodl, že to bude fakt buržouská kadibudka. Ještě že z vyřezávaných ornament̊u na-
konec ustoupil :-). Pod vedeńım inženýra Jǐŕıka tak začaly vznikat dvě bočńı strany.
Obě byly vyráběny samostatně a nám tak nezbývalo než jen doufat, že opravdu budou
nakonec stejné. To se málem nestalo, nicméně nepochopeńı technického výkresu bylo
odhaleno včas a tak mohly být obě bočńı stěny postaveny vedle sebe a spojeny vznik-
nuvš́ı stranou zadńı, kterou pak doplnila ještě střecha, podlaha a část předńı stěny. Po
postaveńı se ukázalo, že p̊udorys asi metr na metr je na kadibudku opravdu hodně. To
nám dalo prostor pro kreativitu. A tak na předńı straně vznikla d̊umyslná nika, do které
se vlezl jednak držák na toaletńı paṕır a polička na uložeńı jeho zásob, ale také polička
na literaturu. Nyńı už zbývá jen kadibudku usadit na mı́sto.

Přestože počaśı bylo trochu chladněǰśı než předchoźı den, i tak se nám nechtělo být
celý den zavřeńı ve stodole a zamı́̌rili jsme na výlet po okoĺı. Sice jsme celkem záhy po
začátku ztratili Bobra, malu a Vı́tka, ale i tak jsme dorazili až na Mečovou.
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Neděle bývá obvykle dnem baleńı a urychleného odjezdu. Tentokrát tomu tak nebylo
a já jsem za to byl opravdu rád. Vzhledem k tomu, že malý Vı́tek neńı velký fanda
cestováńı autem, rozhodl Bobr a malu, že pojedou až večer. Zároveň přijela i Pet’a
s Májou a tak jsem neměl d̊uvod spěchat a všichni jsme si tak mohli už́ıt posledńı letošńı
odpoledne na Bečvě. Tento den se pro mě stal úžasnou tečkou za letošńım kolovrátkovým
rokem.

radim
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